
Lublin, 03 kwietnia 2024 r.

ŚR-I.021.26.2024

Pan

Czesław Siekierski

Minister Rolnictwa i Rozwoju Wsi

Szanowny Panie Ministrze,

w dniu 27 marca br. w Lubelskim Urzędzie Wojewódzkim zorganizowałem spotkanie 

z przedsiębiorcami z woj. lubelskiego, zajmującymi się skupem i przetwórstwem zbóż, 

przedstawicielami Lubelskiej Izby Rolniczej oraz rolnikami. Podczas spotkania dyskutowano 

o aktualnej sytuacji na światowym rynku zbóż, przyczynach niskich poziomów cen oraz 

perspektywach cenowych na zbliżające się żniwa.

Poniżej przedstawiam kilka istotnych zagadnień oraz propozycji możliwych do 

podjęcia działań, na które zwrócono uwagę w trakcie prowadzonej dyskusji.

1. Wprowadzenie bezpiecznej linii kredytowej dla podmiotów skupujących, 

z oprocentowaniem na poziomie 2-3%, zabezpieczonej gwarancjami Państwa. Linia 

kredytowa nie powinna się ograniczać jedynie do małych i średnich przedsiębiorstw 

lecz dotyczyć również dużych firm, takich jak ELEWAR Sp. z o.o. 

Środki pochodzące z preferencyjnej linii kredytowej powinny być przeznaczone 

jedynie na skup od polskich producentów.

2. Wsparcie finansowe przetwórstwa krajowego, zmierzającego do sprzedaży gotowych 

produktów (mąki, kasze, oleje), a nie jedynie surowców.

3. Wzmocnienie i odbudowa produkcji zwierzęcej, która w znacznym stopniu zdejmie 

z rynku nadprodukcję zbóż paszowych.

4. Stworzenie instytucji Krajowego Eksportera Zbóż. Obecnie handel polskim zbożem 

opiera się o kilka firm takich jak BUNGE czy ADM, które dyktują ceny i warunki 

sprzedaży.

5. Wykorzystanie potencjału Polskiej Agencji Inwestycji i Handlu w celu promowania 

polskich produktów na światowych rynkach.



6. Podjęcie działań na poziomie Europejskim w celu zmiany ceny skupu 

interwencyjnego do poziomu 200 Euro za tonę lub wprowadzenie ceny kierunkowej, 

opartej na średniej z ostatnich 5 lat, a w przypadku spadku ceny rynkowej poniżej jej 

poziomu, podejmowanie interwencji w celu wyrównywania różnicy.

7. Wprowadzenie w życie definicji „Rolnika aktywnego” i kierowanie wsparcia do 

gospodarstw, które faktycznie produkują i wprowadzają swoje produkty na rynek.

8. W przypadku uruchamiania wsparcia producentów zbóż, ze względu na niewielkie 

zmiany cen od żniw 2023 r. do dnia dzisiejszego, warto rozważyć możliwość objęcia 

wsparciem również rolników, którzy sprzedali zboże jesienią 2023 r. Rozwiązanie 

takie zachęciłoby w przyszłości rolników do nie wstrzymywania się z bieżącą 

sprzedażą ze względu na możliwość uzyskania dopłat.

9. Wprowadzenie ceł na produkty z Ukrainy oraz zwiększenie ceł na produkty z Rosji 

i Białorusi. Uzyskane w ten sposób przychody można przeznaczyć w części lub 

w całości na wsparcie Ukrainy.

Wicewojewoda Lubelski

/-/

Andrzej Maj

/podpisano elektronicznie/
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